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Биыл қоғамды ұлттық мәдениет пен
бірегейлікті сақтау мен қайта жаң-
ғырту идеясының төңірегінде одан әрі топ-

тастыру мақсатында ҚР  Президенті Нұрсұлтан
НазарбаевҰлттық домбыра күні туралы жарлыққа
қол қойған болатын.  Домбыра күнінің белгіленуі жай-
дан-жай емес... Бұл рухани жаңғыру бағытындағы
ең сүбелі тірліктің бірі болмақ.

5-7

Домбыра - қазақ елінің көнекөз шежіресі.
Ұлттық кодымыздың айнымас бөлігі. Қазан-
ғап, Дина, Сүгір, Дәулеткерей, Құрманғазы,
Тәттімбет сынды бабаларымыздан мирас
болып қалған күй өнерін де жандандыру-
да да бұл күннің алар орны ерекше бол-
мақ.
Осындай шаралар аясында

ұлттық аспабымызды ұлықтау
мақсатында тың бастамалар бой
көтеріп, көптен бері қолдау тап-
пай жүрген игі дүниелер қайта
жаңғыруы ғажап емес.
Соның бірі - Қазақстандағы

ең ал-
ғ а ш қ ы
домбыра
ескерткіші.
Биіктігі 6,3
метр бола-
тын нысан-
ның авторы,
ақтөбелік сәу-
летші Қуатбек
Келмағанбет -
ұлы Ещанов газе-
тімізде дәстүрлі
түрде жарық
көретін «Ай адамы»
айдарының бүгінгі
тұлғасы.
Қуатбек Келмағанбе-

тұлы көпшілікке таны-
мал ескерткіш авторы.

«Кез-келген ұлтты таны-
татын оның салт–дәстүрі,
әдет–ғұрпы» деген ұста-
ныммен жүретін ұста Қуат-
бек Келмағанбетұлы былай
дейді:«Бала кезімнен өзге
балаларға ұқсап  доп қумай,
қолыма балға мен төс ұстап
тырсылдатып отыратынымды
әкем көріп, «Осы балам кон-
структор болады» - деп,  үйге
келгендердің  бәріне мені мақ-
тап жүретін».

(Жалғасы 8-9 беттерде)
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УНИВЕРСИТЕТТЕ
АРХЕОЛОГИЯЛЫҚ

ЗЕРТХАНА АШЫЛАДЫ
Бұл жөнінде Жұбанов университетінің рек-

торы Бауыржан Ердембеков тарих факуль-
тетінің дала практикасында жүрген студент-
терімен кездесу барысында мәлімдеді. Сту-
денттер Ақтөбе облысының Мәртөк ауданы-
на қарасты Родниковка ауылының жанындағы
археологиялық қорғандарға қазба жұмыста-
рына қатысқан болатын. Бауыржан Аманкел-
діұлы жұмыс барысымен танысып,  осындай
жұмыстарды нәтижелі жүргізу үшін арнайы-
ландырылған зертханалар ашудың маңызды-
лығын атап кетті.

ЖҰБАНОВ ТҮЛЕГІ – 2018ЖҰБАНОВ ТҮЛЕГІ – 2018ЖҰБАНОВ ТҮЛЕГІ – 2018ЖҰБАНОВ ТҮЛЕГІ – 2018ЖҰБАНОВ ТҮЛЕГІ – 2018
Жұбанов университетін биылғы оқу жы-

лында күндізгі және сырттай бөлім,
«Серпін-2050» әлеуметтік жобасы бойын-
ша 2617 жас маман бітіріп шықты. Олар-
дың 318-і «Үздік диплом» иегерлері.
Озат бітірушілерге дипломды универси-

тет ректоры Бауыржан Ердембеков табы-
стап, бітірушілердің жарқын болашағына
ақ жол тіледі.Салтанатты шараға  универ-
ситеттің профессор-оқытушылар құрамы
және олардың ата-аналары мен жақында-
ры қатысты.
Бітіруші түлектер мен ата-аналар ұстаз-

дар қауымы  мен университет басшылы-
ғына алғыстарын сахна төрінен, әлеуметтік
желілер арқылы жеткізді.

 Студенттік жылдарда белсенділік
көрсетіп, қоғамдық шаралар ортасында
болған бітірушілерге және олардың ата-
аналарына Алғыс хаттар табысталды.

ВЫПУСКНИК ЖУБАНОВА – 2018ВЫПУСКНИК ЖУБАНОВА – 2018ВЫПУСКНИК ЖУБАНОВА – 2018ВЫПУСКНИК ЖУБАНОВА – 2018ВЫПУСКНИК ЖУБАНОВА – 2018
В этом году университет Жубанова по

дневному, заочному и по социальному
проекту «Серпін-2050» окончили 2617 мо-
лодых специалистов. 318 из них стали
обладателями дипломов с отличием.

Выпускникам-отличникам дипломы вру-
чил ректор университета Жубанова Бау-
ыржан Ердембеков. В торжественном ме-
роприятии приняли участие профессорс-
ко-преподавательский состав универси-
тета и родители выпускников.
Выпускники выражали слова благодар-

ности своим преподавателям и руковод-
ству университета со сцены и в соци-
альных сетях.
Родителям выпускников, принимавших

активное участие в жизни университета в
студенческие годы, были вручены Благо-
дарственные письма.

GRADUAGRADUAGRADUAGRADUAGRADUATTTTTE OF ZHUBANOVE OF ZHUBANOVE OF ZHUBANOVE OF ZHUBANOVE OF ZHUBANOV
UNIVERSITY 2018UNIVERSITY 2018UNIVERSITY 2018UNIVERSITY 2018UNIVERSITY 2018

This year, the University of Zhubanov
graduated 2617 young specialists for a day,
correspondence and social project "Serpin-
2050". 318 of them became holders of
diplomas with honors.

Graduates-honors students were awarded
diplomas by the rector of Zhubanov
University Bauyrzhan Yerdembekov. The
solemn event was attended by the faculty
and university graduates' parents.

Graduates expressed their gratitude to
their teachers and university management
from the stage and in social networks.

Grateful letters were handed to the parents
of the graduates who showed active
participation in the life of the university during
their student years.

112 БІТІРУШІГЕ
«МАГИСТР» ДӘРЕЖЕСІ

БЕРІЛДІ
Жұбанов университетінде педагогика, пси-

хология, филология, экономика, физика, ин-
форматика, биология және т.б. мамандық
бойынша 112 магистрантқа салтанатты түрде
диплом табыс етілді.
Диплом табыстауға арналған салтанатты

жиынды дәстүрлі түрде құттықтау сөзбен уни-
верситет ректоры Бауыржан Ердембеков
бастап, бітірушілерге ақ жол тілей отырып,
оларға оқыған мамандықтар бойынша маги-
стратураны аяқтағандары жөнінде диплом-
дарды тапсырды.
Түлектерге диплом табыстау рәсімін жал-

ғастырған Жоғары оқу орнынан кейінгі білім
беру бөлімінің басшысы Гүлбану Такишева
өз құттықтау сөзінде биылғы жылы тағы ма-
гистратурада 13 мамандық ашылғанын атап
өтті.

СТЕПЕНЬ «МАГИСТРА»
ПОЛУЧИЛИ

12 ВЫПУСКНИКОВ
В торжественной обстановке состоялось

вручение дипломов 112 магистрантам уни-
верситета Жубановапо 15 специальностям.
Это –  педагогика, психология, филология,

экономика, физика, информатика, биология
и др.
Церемонию вручения с поздравительной

речью открыл ректор университета Бауыр-
жан Ердембеков. Пожелав удачи, он вручил
студентам дипломы об окончании магистра-
туры.
Мероприятие продолжилось поздравлени-

ями и напутственными словами директора
института непрерывного образования Гуль-
бану Такишевой. Она отметила, что в теку-
щем учебном году открылось еще 13 специ-
альностей магистратуры.

112 GRADUATES RECEIVED
A MASTER'S DEGREE

In the solemn atmosphere was held the
ceremony of diplomas presentation to 112
masters in 15 specialties, such as pedagogy,
psychology, philology, economics, physics,
computer science, biology, etc.

The ceremony of presentation was opened
by the rector of the university Bauyrzhan
Yerdembekov. He wished good luck and
presented the students the diplomas.

The event was continued with congratulations
and farewell words from the director of the
Institute of Continuing Education Gulbanu
Takisheva. She noted that in the current
academic year, another 13 master's degrees
were opened.

В УНИВЕРСИТЕТЕ ОТКРОЕТСЯ
АРХЕОЛОГИЧЕСКАЯ
ЛАБОРАТОРИЯ

Об этом сообщил ректор университета
Жубанова Бауыржан Ердембеков в ходе
встречи со студентами исторического фа-
культета, которые проходили полевую прак-
тику вблизи села Родниковка Мартукского
района Актюбинской области. Ознакомив-
шись с ходом работ, ректор Бауыржан Ер-
дембеков отметил важность открытия спе-
циализированной лаборатории на базе уни-
верситета для плодотворной работы студен-
тов-историков в будущем.

ARCHAEOLOGICAL
LABORATORY WILL BE OPENED

IN THE UNIVERSITY
The rector of Zhubanov University

BauyrzhanYerdembekov reported about
laboratory opening during a meeting with
students of the Faculty of History who took field
training near the village of Rodnikovka, Martuk
District, Aktobe Oblast. The rector Bauyrzhan
Yerdembekov noted the importance of opening
a specialized laboratory on the basis of the
University for successful Work of students-
historians in the future.
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СТУДЕНТТЕРГЕ КОРЕЯНЫҢ
ТОҢМЁН УНИВЕРСИТЕТІНДЕ
БІЛІМДЕРІН ЖАЛҒАСТЫРУҒА

МҮМКІНШІЛІК ТУДЫ
Бұл жөнінде Жұбанов университетінің рек-

торы Бауыржан Ердембеков пен Пуссан қала-
сындағы Тоңмён университетінің ректоры
Жанг Хонг Саб мырза арасында өткен кезде-
суде мәлім болды.
Тоңмён университетінің ректоры Жанг Хонг

Саб мырза Бауыржан Аманкелдіұлына
шексіз алғысын білдіре отырып, Қазақстан-
дағы корейлердің тұрмыс-тіршілігін теледи-
дардан үнемі қарап, хабардар болып отыра-
тынын да жеткізді.
Кездесу барысында екі ректор машина

жасау мамандарын дайындау, техникалық
мамандықтар, ақпараттық жүйелер саласы
мамандықтары бойынша қосдипломды білім
төңірегінде сөз қозғады.
Кездесу корейлік елшілер мен декандар

арасындағы келіссөзбен жалғасты.

У СТУДЕНТОВ ПОЯВИЛАСЬ
ВОЗМОЖНОСТЬ

ПРОДОЛЖИТЬ ОБУЧЕНИЕ
В  УНИВЕРСИТЕТЕ ТОНМЁН
КОРЕЙСКОЙ РЕСПУБЛИКИ
Об этом было сообщено на встрече ректо-

ра университета Жубанова Бауыржана Ер-
дембекова с ректором университета Тонмён
города Пуссан Жанг Хонгом Сабом.

Ректор университета Тонмён господин
Жанг Хонг Саб, выразив благодарность рек-
тору нашего университета, отметил, что он
часто наблюдает по телевидению за жизнью
корейцев в Казахстане.
В ходе встречи ректоры обсуждали вопро-

сы о подготовке специалистов по машино-
строению и информационным системам в об-
ласти двудипломного образования.
Встреча продолжилась переговорами меж-

ду корейскими послами и деканами универ-
ситета.

STUDENTS HAVE THE
POSSIBILITY OF CONTINUING
EDUCATION AT THE UNIVERSITY

OF TONGMYON OF THE
KOREA REPUBLIC

This was reported at the meeting of the rector
of Zhubanov University Bauyrzhan
Yerdembekov with the rector of the Tongmyon
University of Poussan Zhang Hong Sagom.

Rector of  Tongmyon University, Mr. Zhang
Hong Sab, thanking the rector of our university
noted that he often watches the life of Koreans
in Kazakhstan on television.

During the meeting the rectors discussed the
issues of training specialists in machine building
and information systems in the field of two-
diploma education.

The meeting continued with talks between
Korean ambassadors and deans of the
university.

УНИВЕРСИТЕТ СТУДЕНТТЕРІ
БИЗНЕС ЖОСПАРЛАРЫМЕН

БӨЛІСТІ
Жұбанов университетінің студенттері Ас-

тана қаласында өткен  республикалық
«Startup Bolashak — Менің арманым» стар-
тап-жобалар байқауының ширек финалына
қатысты. Үш күнге созылған байқау кезеңін-
де еліміздің барлық өңірінен 350-ден астам
жоба бақ сынады.
Университет атынан қатысқан 12 жобаның

4-еуі ақтық кезеңге жолдама алды. Байқау-
дың ақтық кезеңі жазғы лагерь форматында
20-25 тамыз аралығында Шымкент қаласын-
да өтеді.

СТУДЕНТЫ УНИВЕРСИТЕТА
ПОДЕЛИЛИСЬ

БИЗНЕС-ПРОЕКТАМИ
Свои бизнес-проекты стартаперы универ-

ситета Жубанова представили на республи-
канском этапе четвертьфинала конкурса
«Startup Bolashak — Менің арманым», кото-
рый прошел в городе Астана. В мероприятии
приняли участие более 350-ти проектов со
всего Казахстана.
Из 12-ти проектов, представленных уни-

верситетом Жубанова, путевку в финал по-
лучили 4 проекта. Финал конкурса будет про-

СТУДЕНТТЕР ТҮРКИЯДАН
БІЛІМДЕРІН ШЫҢДАП КЕЛДІ
Жұбанов университетінің ректоры, про-

фессор Бауыржан Ердембеков  халықара-
лық академиялық ұтқырлық бағдарламасы
аясында Түркия Республикасының Сакария
университетінде семестрлік білім алып кел-
ген 14 студентпен және «Мәулана» бағдарла-
масы бойынша Түркия Республикасына оқуға
жіберілген студенттермен кездесті.
Студенттер өз кезегінде Түркия сапары-

нан алған әсерлерімен бөлісіп, ондағы оқу
процесінің ерекшеліктерін әңгімеледі. Универ-
ситет басшылығына деген ризашылығын
түрік тілінде жеткізгендері де болды.

СТУДЕНТЫ ОБОГАТИЛИ
ЗНАНИЯ В ТУРЦИИ

Ректор университета Жубанова Бауыржан
Ердембеков встретился с 14 студентами, ко-
торые прошли семестровое обучение в Ту-
рецком университете Сакария и со студен-
тами, которые собираются на обучение по
обменной программе «Мевлана» Турецкой
Республики.
Также в мероприятии приняли участие на-

чальник центра международного сотрудни-
чества университета Гульжан Шокым, пре-
подаватели турецкого языка Рокхман Уксуз
и Гокхан Гюль.

Студенты, поделившись своими впечатле-
ниями, более подробно рассказали об осо-
бенностях турецкого учебного процесса. Не-
которые студенты выразили свои слова бла-
годарности на турецком языке. Они также по-
желали счастливого пути своим друзьям,
которые собираются на учебу в Турецкую
Республику по программе обмена «Мевла-
на».

STUDENTS ENRICHED
KNOWLEDGE IN TURKEY

Rector of Zhubanov University Bauyrzhan
Yerdembekov met with 14 students who passed
semester studies at the Turkish University of
Sakarya and with students who are going to
study under the Mevlana exchange program of
the Republic of Turkey.

The event was also attended by the head of
the Center for International Cooperation of the
University Gulzhan Shokym, teachers of the
Turkish language Rohman Uksuz and Gokhan
Gul.

The students, sharing their impressions,
described in more detail the peculiarities of the
Turkish educational process. Some students
expressed their gratitude in the Turkish
language. They also wished a happy journey to
their friends who are going to study in the
Republic of Turkey on the “Mevlana” exchange

ходить в формате летнего лагеря 20-25 авгу-
ста в городе Шымкент.

UNIVERSITY STUDENTS SHARED
BUSINESS PROJECTS

The startups of Zhubanov University
presented their business projects at the national
stage of the quarterfinal of the competition
"Startup Bolashak – Menyn Armanym", which
was held in Astana. More than 350 projects from
all over Kazakhstan took part in the event.

Of the 12 projects submitted by Zhubanov
University, 4 projects have received a ticket to
the final. The final of the contest will be held in the
format of a summer camp on August 20-25 in
Shymkent.
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УНИВЕРСИТЕТ
БАЗАСЫНДА «ХАН ҚОРЫҚ»
ЖАСТАР ФЕСТИВАЛІ ӨТТІ

Жыл сайын өткізілетін «Хан Қорық» жастар фестивалі
биыл Жұбанов университетінің базасында өтті.
Бұл шараны Астана қаласының 20 жылдығына орай

Жұбанов университеті және Ақтөбе облысының әкімдігінің
қолдауымен «Qazaq Geography» республикалық қоғам-
дық бірлестігі ұйымдастырды.
Фестиваль барысында университет қабырғасында

студенттердің ғылыми-практикалық конференциясы,
креативтік жобалар байқауы өтті. Бұл жылы фестивалге
қазақстандық және ресейлік, өзбекстандық жоғары оқу
орындарының студенттері және Qazaq Geography жас
мүшелері атынан барлығы 120 жоба қатысты.
Фестиваль барысында оның қатысушылары Ақтөбе

облысының тарихи және көрікті жерлерін аралады.

НА БАЗЕ УНИВЕРСИТЕТА
ЖУБАНОВА ПРОШЕЛ

МОЛОДЕЖНЫЙ ФЕСТИВАЛЬ
«ХАН ҚОРЫҚ»

Ежегодный молодежный фестиваль «Хан Қорық» в
этом году прошел на базе университета Жубанова.

Мероприятие, организатором которого выступило
республиканское общественное объединение Qazaq
Geography при поддержке акимата области и уни-
верситета Жубанова, было приурочено 20-летию
Астаны.
В ходе фестиваля в университете Жубанова про-

шла научно-практическая конференция студентов,
конкурс креативных проектов. В текущем году в фе-
стивале приняли участие 120 проектов Казахстанс-
ких вузов, университетов России и Узбекистана, а
также членов Qazaq Geography.

IN THE UNIVERSITY OF ZHUBANOV
WAS HELD THE YOUTH FESTIVAL

"KHAN KORY"
The annual youth festival "Khan Kory" was held this

year at the University of Zhubanov.
The event, organized by the republican public

association “Qazaq Geography” with the support of the
regional akimat and Zhubanov University, was timed to
coincide with the 20th anniversary of Astana. During the
festival in Zhubanov University was a scientific-practical
conference and creative projectscontest. 120 projects
of Kazakhstan universities, universities of Russia and
Uzbekistan, as well as members of “Qazaq Geography”
took part in the festival this year.

УНИВЕРСИТЕТ
МАГИСТРАНТЫ

ФРАНЦИЯҒА БАРАТЫН
БОЛДЫ

Жұбанов университетінің
«Физика» мамандығының 1-
курс магистранты Айдана
Нұрмұханова «Абай-Верн»
бағдарламасының арнайы
шәкіртақы иегері атанды.
Ол Тур қаласының Франсуа

Рабле университетінде «Фун-
даментальды физика» маман-
дығы бойынша білім алатын
болды. Сертификаттарды та-
быстау салтанаты 9  шілде күні
Францияның Қазақстандағы
елшісінің, Қазақстан Республи-
касының Білім және Ғылым
Министрлігінің жауапты хат-
шысының және ҚР Ғылым
академиясының президентінің
қатысуымен Сорбонна-Қазақ-
стан институтында өтті.

МАГИСТРАНТЫ
ЖУБАНОВА

«ШТУРМУЮТ» ФРАНЦИЮ
Магистрант 1-курса физи-

ко-математического фа-
культета по специальности
«Физика» Айдана Нурмуха-
нова стала обладателем сти-
пендии программы «Абай-
Верн». Она пройдет обуче-
ние в университете Франсуа
Рабле в г. Тур по специаль-
ности «Фундаментальная
физика».
Церемония вручения сер-

тификатов состоялась 9
июля в Институте Сорбон-
на-Казахстан вприсутствии-
Посла Франции в Казахста-
не, Ответственного секрета-
ря Министерства науки и об-
разования Республики Ка-
захстан и президента Акаде-
мии наук РК.

GRADUATE STUDENTS ARE
“ASSAULTING” FRANCE
The 1st year graduate

student of the Physics and
Mathematics faculty, Aidana
Nurmukhanova, who is
specializing in Physics,
became the holder of the
“Abay-Vern” scholarship. She
will be educated at the
University of Francois
Rabelais in Tur city, on the
specialty "Fundamental
Physics".

The ceremony of certificate
awarding was held on July 9
at the Sorbonne-Kazakhstan
Institute in the presence of the
Ambassador of France in
Kazakhstan, the Executive
Secretary of the Ministry of
Science and Education of the
Republic of Kazakhstan and
the President of the Academy
of Sciences of the Republic of
Kazakhstan.

ЖҰБАНОВ
УНИВЕРСИТЕТІНІҢ

ӘЛЕМДІК РЕЙТИНГКЕ
ЕНУІ ҚОЛҒА АЛЫНУДА
Аталмыш мәселе универси-

теттің Халықаралық ынтымақтас-
тық орталығының Ұлыбритания-
ның QS Quacquarelli Symonds Ltd
консалтингтік компаниясының ме-
неджері Лариса Осиповамен бірге-
лікте өткізілген  скайп-сессияда
көтерілді.
Лариса Осипова  универси-

теттің әлемдік мойындалуы және
шетелдік студенттерді оқуға
қабылдау мақсатындағы страте-
гиялық жобаларын қайта қарасты-
руға мүмкіндік беретін түрлі кон-
салтинг-пакеттер туралы сөз етті.
Рейтинг университтерді зерттеу

жұмыстары, оқыту, жұмыс беру-
шілердің пікірі мен мансаптық әле-
уеті, шетелдік студенттер мен
оқытушылардың саны, академи-
ялық ортада университеттің беделі
индикаторлары бойынша бағала-
нады.

МИРОВОЙ
РЕЙТИНГ QS:

ШАГИ НАВСТРЕЧУ
В ходе скайп-сессии, организо-

ванной Центром международного
сотрудничества университета

Жубанова совместно с менед-
жером по развитию консалтин-
говой компании QS Quacquarelli
Symonds Ltd Ларисой Осиповой,
Лондон, Великобритания обсуж-
дался вопрос участия АРГУ в
рейтинге.
Лариса Осипова рассказала

о различных консалтинг-пакетах
которые дают возможность уни-
верситету пересматривать свои
стратегии с целью повышения
международного признания и
усиления практики набора инос-
транных студентов.
Рейтинг оценивает универси-

теты по следующим показате-
лям: активность и качество на-
учно-исследовательской дея-
тельности, мнение работодате-
лей и карьерный потенциал, пре-
подавание и интернационализа-
ция.

DISCUSSION OF
ZHUBANOV UNIVERSITY'S
ENTRY INTO THE WORLD

RANKING
The discussion was held  during the

Skype session organized by the Center
for International Cooperation of the
University of Zhubanov together with the
development manager of the consulting
company QS Quacquarelli Symonds Ltd
Larisa Osipova, London, UK.

Larisa Osipova told about various
consulting packages that enable the
university to review its strategies with the
aim of increasing international recognition
and strengthening the practice of recruiting
foreign students.

The rating evaluates the universities in
terms of the following indicators: the activity
and quality of research, the opinion of
employers and career potential, teaching
and internationalization.
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– Аға, астананы
ауыстырғанда алды-
мызға үлкен мақсат-
мүдде қойылғаны
анық. Осы шешімді
талқыға салған үлкен
жиындардың бірінде
белгілі демограф-
ғалым Мақаш Тәтімов
те ел ордасын Сары-
арқа төсіне көшіру ар-
қылы қазақтарды
солтүстікке қарай тар-
туға, солтүстікті қазақ-
тандыруға болаты-
нын айтқан екен. Сол
кездер сіздің есіңізде
ме? Сіз ел астанасын
көшіруден қандай
үміт күттіңіз?

– Астананы көшірер-
де Мақаш Тәтімовтің не
айтқанын өзім анық ес-
тіген жоқпын. Сондық-
тан ол жөнінде айта
алмаймын. Бірақ бұл
бастаманың астарында
еліміздің солтүстік об-
лыстарын қазақтанды-
ру идеясы жатқаны ай-
тпаса да түсінікті еді.
Оны Ресейдің саясат-
керлері жақсы аңғарды.
«Қазақ ел болды, тәу-
елсіздік алды, қазақтар

өздерінің астанасын
таңдады. Астананы
солтүстік облыстарға
қарай көшірді. Енді
қазақтың көші солтүстік
облыстарға қарай бет
алады» деп, оны
қабылдай алмай,
Нұрсұлтан Әбішұлын
сынап жазды да. Бірақ
Нұрсұлтан Назарбаев:
«Біз Ресейден қашық
болайық деп жатқаны-
мыз жоқ. Керісінше,
солтүстік облыстарға
жылжып, оған жақын-
дайық деген ниетіміз
бар» деп жауап берді.
Ол кезде Ақмола қала-
сында да, Ақмола об-
лысында да әрбір жеті
адамның біреуі ғана
қазақ еді. Қарағанды,
Павлодар, Солтүстік
Қазақстан облыстары-
ның бәрінде де жағдай
осы шамада болатын.
Ал Астананың көшуі-
мен осы аймақтарға
қазақтардың қоныста-
нуы басталды деп ай-
туға болады. Оны
жергілікті тұрғындар да
байқады. Көбі наразы
болғаны да рас. Өйткені

олар қалыптасып қал-
ған жағдайдың өзгер-
генін қаламады. Мұның
бәрі қаладағы этноде-
мографиялық жағдай-
дың, қала тұрғындары-
ның ұлттық құрамы
өзгеруіне алып ке-
летінін түсінді. Рас, ба-
стапқыда оны асығыс
қабылданған шешім

деп есептегендер бол-
ды. Сондықтан кейбі-
реулер «қайтер екен»
деп, сырт көзбен қарап,
әліптің артын бақты.
Сәл қиыс басып,
қателік жіберсек, сы-
науға, табалауға дайын
болды. Ал қазір, байқ-
асаңыз, бәрі де өз
сәтімен жүріп, Астана
халықаралық деңгей-
дегі абыройлы іс-шара-

ларды өткізген беделді
қалаға айналып отыр.
Баяғы елорданы
көшіруге наразы болғ-
андар да қазір бұл
қаланың жетістіктеріне
қуанып, ХХІ ғасырға
лайық гүлдеп, өркенде-
ген, қазақтанған жаңа
Астанамыздағы ортаға
бейімделіп келе жатыр.

– Астананың бүгінгі
ең үлкен жетістігі не
деп ойлайсыз?

– Астананың Арқаға
көшуінің астарында
үлкен психологиялық,
рухани өзгерістер жа-
тыр.

«Біз астанамызды
өзіміз таңдадық» деген
мақтаныш сезімі біздің
еңсемізді көтерді.
Бұрын қала Целиног-

АСТАНА
Амангелді АЙТАЛЫ ,Амангелді АЙТАЛЫ ,Амангелді АЙТАЛЫ ,Амангелді АЙТАЛЫ ,Амангелді АЙТАЛЫ ,

филофилофилофилофилосссссофия ғылымдарыныңофия ғылымдарыныңофия ғылымдарыныңофия ғылымдарыныңофия ғылымдарының
докторы , профессор:докторы , профессор:докторы , профессор:докторы , профессор:докторы , профессор:

рад аталып тұрғанда,
ол Мәскеудің берген
атауы еді ғой. Соны
Ақмола деп өзгерткен-
де «тарихи әділдік ор-
нады», «қалаға өз ата-
уын қайтарып бердік»
деп қуанған едік. Соның
өзін жұбаныш етіп едік.
Ал астананың Ақмо-
лаға көшуі мүлде басқа

құбылыс болды. Бұл
құбылыс – өзгерістің
бастауы. Ол процесс
әлі санамызда жүріп
жатыр. Сананың өзге-
руі, тәуелсіз сананың
қалыптасуы деген қала-
ның кірпіші қаланған-
дай тез түзіліп, тез
қалыптаса салмайды.
Оған біраз уақыт керек.

САНАМЫЗҒА
СЕРПІЛІС
СЫЙЛАДЫ

Биыл елордамыз Арқа төсіне көшіріліп, аяулы Астанамыз бой
түзегелі жиырма жыл толып отыр. Астана бұл жылдары

саяси-басқару орталығы ғана емес, елдің мәдени-рухани ордасы-
на айналып үлгерді. Қала халқы миллионнан асты. Алдына үлкен
мақсаттар қойып, еліміздің түкпір-түкпірінен елордаға келіп
қоныс тепкен азаматтар бұл қалада жаңаша менталитет, жаңа
орта қалыптастырып, өзгеше әлеуметтік топ құрады. Осы орай-
да біз белгілі ғалым, мемлекет және қоғам қайраткері, Қазақстан
әлеуметтік ғылымдар академиясының академигі Амангелді Ай-
талы ағамызды әңгімеге тарттық.

Ең бастысы – осы. Біз Астананың сәулетін, жаңа қаланың
бүгінгі көркін мақтаныш етіп айтамыз. Қала ел бюджетіне үлес
қосып, экономиканың өсуіне де айтулы ықпал етіп келе жатқа-
нын білеміз. Ол дұрыс та. Бірақ, шын мәнінде, Астананы көшіру-
дегі ең үлкен жетістік, ең үлкен ұтыс – ол санамыздағы өзгеріс.
Көпұлтты Қазақстан халқының, әсіресе, қазақ халқының сана-
сындағы мақтаныш, санадағы серпіліс, сананы отарсызданды-
руға тигізген ықпалы.

(Жалғасы
6-7 беттерде)
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Санадағы өзгеріс
қашанда материалдық
өзгерістерден кеш
жүреді.

– Бодандықтан боса-
ған елдердің астана-
сын ауыстыру арқы-
лы «санаға төңкеріс
жасауға» тырысқан
мемлекеттер әлемдік
тәжірибеде бар ма?

– Жалпы, ХХ ғасыр-
дағы 60-жылдар – Аф-
рика, Азия, Латын Аме-
рикасы елдерінің отар-
лаудан арылған жылда-
ры. Сол кезде біздің
оқулықтарымызда, ел-
дегі кейбір мекемелер-
де, әсіресе, партия ғима-
раттарында «отаршыл-
дыққа жол жоқ» деп
қара нәсілді адамның
екі қолымен өзінің отар-
лық бұғауын бұзып
тұрған суреті тұрушы

(Соңы. Басы 5-бетте)

АСТАНА САНАМЫЗҒА
СЕРПІЛІС
СЫЙЛАДЫ

еді. Ол көп елдер тәу-
елсіздік алған жылдар
болатын. Ал бодандық-
тан босаған елдердің
бәрі дерлік ең алдымен
өз елдерінің астанала-
рының атын өзгертті.
Екіншіден, сол астана
және басқа да қалала-
рындағы көшелердің
атын ауыстырды. Олар-
дың көбі мұндай істі
уақыт өткізбей, бір-ақ
күнде жасады. Оны тіпті
сондағы тұрғындар да,
Еуропа халқы да
түсінбей қалды. Отар-
шылдық заманындағы
барлық ескерткіштер
жойылды. Өйткені олар,
негізінен, отарлаушы-
лардың ескерткіштері
еді. Бізде Колпоковс-
кийдің ескерткіші әлі тұр
ғой. Ол біздің намысы-
мыздың төмендігінен,
қол ұшымызды тигізе
алмай әлі күнге сақтап
отырмыз. Ал олар отар-
лау кезінде қызмет ет-
кендердің бәрінің ес-
керткішін жойды.
Өйткені ол тұлғалардың
мемлекетке пайдасы ти-
меген. Тек елді шикізат

көзі ретінде пайдала-
нып, басып жаншып,
байлығын – сөлін сорып
отырған. Рухани отар-
сыздану бағытындағы
мұндай жұмыстар Бал-
тық жағалауындағы ел-
дерде де болды. Олар
күні бүгінге дейін кеңес
әскерлерінің ескерткіш-
терін жойып жатыр. Ол
туралы пікір әртүрлі
екені рас. Біздің арамыз-
да да оны түсінбейтін-
дер бар. Бірақ отарлау-
шылардың ескерткіш-
терін жою арқылы Бал-
тық елдері өткенді еске
салып, еңсесін басып
тұратын жылдарды,
соның сақталып келе
жатқан әсерін жоюға ты-
рысты. Африкада, Бал-
тық жағалауы елдерін-
де ел тәуелсіздік алған-
да бұрын отар кезде
отарлаушыға болысып,
солардың саясатын
жүргізген, сол кезде би-
лікке араласып, лауа-
зымды қызметтер атқа-
рған барлық шенеунік-
терді қызметінен босат-
ты. Рас, олардың ешқ-
андай құқын шектеген

жоқ. Агроном болса –
ауыл шаруашылығын-
да, медицина маманы
болса денсаулық сақтау
саласында өз маман-
дығы бойынша жұмыс
істеуіне мүмкіндік берді.
Бірақ билік құрамында
қызмет етуге шақырған
жоқ. Бұрынғы партия
қызметкерлері жаңа
қоғамда қызмет етсе де,
бұрынғы инерциядан

арыла алмайтынын
түсінді. Осылайша, ата-
лған елдерде тәуелсіздік
пен санадағы төңкеріс
қатар жүрді.

– Кадр алмаспағаны-
мен, біздің елімізде де
көшелердің, қалалар-
дың аты ауыстырылғ-

аны белгілі. Бірақ тәу-
елсіздік алған алға-
шқы жылдары бұл
шаруа кешенді
жүргізілгенімен, кейін
ұзақ жылдар бойы
үзіліп қалды. Биылғы
жылы ғана қайта қолға
алынып жатқаны бай-
қалады. Осы туралы
не айтасыз?

– Бізде көшелердің
аты өзгертілді. Бірақ

отарлаушылар салып
кеткен саясаттың ізі
бәрібір қалды. Орыс
отарлаушыларының
атын алып тастағаны-
мен, баяғы кеңес кезін-
дегі облыстың бірінші
хатшылары, ауданның
бірінші хатшылары,

ылғи, кеңестік дәуірде
отаршылдарға қызмет
еткендердің есімдері
көшелерге берілді. Шы-
нымен, сананы отар-
сыздандыру, санада
төңкеріс жасау қажет
болса, олардың орнына
Алаш қайраткерлерінің
ескерткіштерін қойып,
көшелерге Алаш арыс-
тарының атын беру ке-
рек еді. Олай болмады,
өкінішке қарай. Қазір,
мысалы, Ақтөбеде қала-
дағы ең үлкен көшелер-
ге партия қызметкер-
лерінің атын қойып жа-
тыр. Аруағы разы бол-
сын, олардың ешқандай
кінәсі жоқ. Бірақ қолын-
дағы билігі мен байлы-
ғын пайдаланып, оны
балалары жасап отыр.
Мысалы, бірі «Мен
мына көшеге асфальт
төсеп беремін, көшеге
менің әкемнің аты қой-
ылсын» деп шарт қояды.
Тағы бірі қызметін пай-
даланып, өз дегенін істе-
теді. Оларды сынасаң,
сол әулеттің дұшпаны
сияқтанасың. Неге
бұлай? Дұрыс бағалау

Қазақтардың көбі мұнда ауылдан келген.
Олар қалаға қазақы менталитетті, тілді,
ұлттық салт-сананы алып келіп жатыр.
Әйтсе де, бұл шенеуніктердің қаласы ғой.
Орысша сөйлеп қалған шенеуніктер мен
бұрыннан келе жатқан орыс тілді тұрғын-
дар бір жағы ауылдық қазақтарға әсер
етіп, екінші жағынан өздері де сырттан
келгендердің ықпалына ұшырап, өзара
тартыс, күрес жүріп жатқан сияқты.
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– Нұрсұлтан Назар-
баев өткен айда Аста-
надағы көшелердің
атын сынға алған. «Бұл
қалаға тек қана Аста-
наға еңбегі сіңген адам-
дардың есімін беру ке-
рек» деп еді. Сіз қалай
ойлайсыз?

– Менің ойымша, Ас-
танадағы көше атаула-
рын әуелі жақсылап
сүзіп шығу керек. Бірақ
Астана тек бір аймақтың
қаласы емес. Астана –
қазақтың астанасы.
Сондықтан Астанаға
еңбегі сіңген, қазақ азат-
тығына еңбегі сіңген
адамдарды іріктеп алу
керек. Мысалы, Алаш
арыстарының қазақтың
тәуелсіздігі мен азатты-
ғына қызмет еткені, ХХ
ғасырда-ақ үлкен мем-
лекеттіліктен үмітті бо-
лып, соған негіз жасап,
белгі тастап кеткені –
Астанаға қызмет еткені.

– Бұрынғы бір сұхба-
тыңызда «социология
бойынша, не қалалық-
тар сырттан келген-
дерді сіңіріп алады не-
месе сырттан келген-
дер қала өміріне
ықпал етіп, өзгеріске
ұшыратады» деп
едіңіз. Қазіргі Астана-
да осының қайсысы
жүріп жатыр?

– Астанада үлкен ар-
палыс жүріп жатыр-ау
деймін.
Сондықтан Астана эт-

нодемографиялық жа-
ғынан, сан жағынан
қазақи қала болып кел-
генімен, сапа жағынан,
ұлттық психология жағы-
нан әлі де піседі деп ой-
лаймын.

– Яғни астаналық
менталитет әлі де
қалыптасу үстінде
дейсіз бе?

– Иә, ол әлі қалыпта-
су жағдайында. Бірақ
мұндай процесті бүкіл
республикамыздан

көруге болады. Неге де-
сеңіз, қазақтардың көбі
қазір күнкөріс көзін іздеп
қалаға көшіп жатыр. Ішкі
урбанизация өте жоға-
ры. Орыстанған қала
халқы мен қазақи ауыл
халқы мидай араласып,
жаңа менталитет қалып-
тастыру үстінде.Бұл
өзгерісті, әсіресе, бұрын
орысқұлдау болып қал-
ған қала орталарынан
байқауға болады.

– Қазір Астанада
кейбір аудандарда
байлар, ал кейбір
аудандарда орта және
төменгі тап өкілдері
тұрады. Көбіне байлар
тұратын аудандардан
тұрғындардың қазақ
тілін бөтенситіні, еуро-
палануға бейім екені
көрінеді де, қарапайым
халық тұратын аудан-
дарда қазақша тілдік
орта жақсы қалыптас-
қан. Осы алшақтықты
болдырмау үшін не
істеуге болады?

– Кез келген капита-
листік қоғамда әлеу-
меттік жік пайда болады.
Өте бай тап, орта тап,
ортадан төмен тап, ке-
дей, қаңғыбас. Мұндай
әлеуметтік топтар
әлемнің көптеген қала-
ларында қалыптасқан.
Рас, олардың әрқайсы-
сының өзінің әлеуметтік,
рухани ортасы бар.
Олардың өз талғамы,
тұтынатын сервисі бар.
Өте бай таптағы адам-
дар кейде тіпті жақын
ағайын-тумасымен де
көп араласпай кетеді.
«Бай – байға, сай сайға
құйып жатыр». Сондық-
тан ол айырмашылық-
ты біз жоя алмаймыз.
Мысалы, Астанада та-
ңертең біреу баласын
үлкен джиппен алып ке-
леді. Содан соң үйірме-
лерге тасиды джиппен.
Кешке баланың аяғын
жерге тигізбей жүріп

үйіне әкеп салады. Ал
енді біреулердің бала-
лары дірдектеп мектеп-
ке әрең жетеді. Мұндай
мысалды барлық жер-
ден көруге болады. Сон-
дықтан біз қоғамның
бұлай әлеуметтік жікке
бөлінгенінен қорықпау-
ымыз керек. Мәселе –
сол айырмашылық тым
өршіп кетіп, шиеленіс ту-
мауын қадағалауда.

– Мен де осыны
сұрайын дегем.
Әртүрлі әлеуметтік
топтағы азаматтарды
ортақ мақсат, ортақ
мүдде біріктіруі
мүмкін бе?

– Мұндай топтардың
бәрінде бірдей ортақ
мұрат бола бермейді.

– Патриоттық сезім,
патриоттық сана ше?
М е м ле к е т ш і л д і к
мұрат…

– Қараңыз, шіріген бай-
лардың капиталы – ше-
телде. Өздері де шет ел-
дерден үй алып қойған,
сонда барып дем алып
тұрады. Балаларын ше-
телде оқытады. Бәрі бол-
маса да, көбінің жағдайы
солай. Ал олардың пат-
риотизмі туралы не ай-
туға болады? Бәрі бірдей
емес, әрине, бірақ олар-
дың көбіне бәрібір. Елді
кім басқарса да, кім келіп
үстемдік етсе де, олар өз
меншігін, өз байлығын
ғана қорғап қалуға тыры-
сады. Сондықтан елді
ойлайтын, тілді қадір-
лейтін, жерді қорғайтын
адамдар – олар орта тап
пен төменгі тап өкілдері.
Жер мәселесінде бас
көтерген кімдер, есіңізде
ме? Орта тап өкілдері, ор-
тадан төмен тап өкілдері.
Тіл, халықтың, ұлттың бо-
лашағы туралы айтатын
да сол орта тап өкілдері.
Сондықтан, өкінішке
қарай, патриоттық сезім
де бәрінде бірдей болуы
мүмкін емес.

– Астанамыздың
елорда болып түлеге-
ніне биыл 20 жыл то-
лып отыр. Әңгіме ба-
сында мемл екеттілік
тұрғысында ел орда-
сын Ақмолаға көшіру-
ден көп үміт
күткенімізді айттық.
Жиырма жылда сол
үміт ақталды ма?

– Жалпы айтқанда,
үмітіміз ақталды. Баспа-
сөздегі мақалаларымда
да, жеке адамдармен
сұхбат құрғанда да мен
ылғи айтып жүрмін:
ұлттың өркениеттілігінің
негізгі белгісі – қала сала
білу. Қала салмай, ауыл-
да тұратын қазақ бол-
сақ, біз жоғары деңгей-
дегі ұлт бола алмас едік.
Ал біз олай болмадық.
Жарқыратып өз астана-
мызды салдық. Астана-
да 50 мыңнан астам
құрылысшы қазақ жүр.
Қандай қиыншылық
болса да, бұл қалада
құрылыс тоқтамай
жүріп келе жатыр. Елор-
дадағы көп үйлердің,
құрылыс нысандары-
ның жобасын жасаған
да өзіміздің отандаста-
рымыз. Сондықтан Ас-
тананың салынуымен
бірге ұлттың өзінің ішкі
әлеуметтік құрылымын-
да жаңа бір күш, жігер
пайда болды. Екінші жа-
ғынан алғанда, Астана
Арқаға көшкелі қалай
болғанда да солтүстік
өңірлер қазақтанды.
Қазақ мектептері, қазақ-
ша балабақшалар
көбейді. Көптеген аза-
маттарымыз елорда-
мызда елдің дамуына
қатысты өз пікірін еркін
айтып, мемлекеттік,
ұлттық мәселелерге
қатысты өз талаптарын
ашық қоятын жағдайға
жетті. Әрине, бұл жиыр-
ма жылда біз дің ойла-
ғанымыз түгелдей жүзе-
ге аспаған шығар, бірақ
мен өзім ұлттық тұрғы-
да, негізінен, үмітіміз
ақталды деп есептеймін.
Жиырма жыл деген та-
рих үшін көп уақыт емес.
Сонда да біздің жетісті-
ктеріміз жаман емес.

Әңгімелескен
Нәзира БАЙЫРБЕК

Материал
www.astana-

akshamy.kz сайтынан
алынды

қайда? Алаш арыста-
рының қасында сенің
әкең кім? Ол не істеді?
Осыларды ойлауға бол-
май ма? Сосын байқай-
тыным, Әлихан Бөкей-
ханов секілді үлкен
тұлғаның атына кішкен-
тай көше бере салады
да, үлкен көшені партия
хатшысының есімімен
қояды. Бұл әділетсіздік
емес пе? Менің ойымша,
көп жағдайда «Алаш
арыстарының атына
көше бермепті» демесін
деп қана кішкентай
көшеге атын бере сала-
тын сияқты. Меніңше,
әлі бұл жағдай өзгереді.
Жаңа ұрпақ келеді. Тағы
да жаңару басталады.
Шынайы рухани жаңару
болады. Сол кезде
Алаш қайраткерлерінің,
елге, қазаққа еңбегі
сіңген басқа адамдар-
дың аты аталады, олар
ұлықталады деп ойлай-
мын.
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ҰЛТТЫҚ ДӘҰЛТТЫҚ ДӘҰЛТТЫҚ ДӘҰЛТТЫҚ ДӘҰЛТТЫҚ ДӘ
ДӘРІПТЕУШДӘРІПТЕУШІДӘРІПТЕУШДӘРІПТЕУШІДӘРІПТЕУШ
өстім...
Кейін қалалық

әкімшіліктен ұлттық
аспабымыз «домбы-
раның мүсінін жасау»
керек деген ұсыныс
түскенде бірден
келістім. Мұндай ұсы-
ныс үшін келіскені бы-
лай тұрсын, шыны ке-
рек өте қуандым. Мен
жасайтын домбыра-
ның мүсіні да бірден
қиялымда пайда бол-

ды. Осы кезде
әкемнің жасаған дом-
быралары есіме түсті.
Әкем Келмағанбет
алғашқы домбырасын
кішкентай кезінде
жиде ағашынан жаса-
ған екен. Оған Балдай
деген әжем ешкінің
тоқ ішегін иіріп,
кептіріп шек жасап
берген. Әкем әр кезде
сол алғашқы жасаған
домбырасын мақта-
нышпен айтып
жүретін.

Күн мен желге
төзімді, табиғи апатқа
төтеп беретін берік ес-
керткіш жасауды ұсы-
нған кезде бірден ма-
кетін сызып, оны фак-
спен жолдадым. Бәрі
де күтпеген жерден,
екіжақты тиімді әрі
ұлттық маңызы басым
шешім болды. Осы-
лайша биіктігі 6 метрді
құрайтын домбыра
белгіленген мерзімге
дайын болды. Домбы-
раны жасағанда бар-
лық параметрлерін
сақтап, ішін сымнан,
сыртын пластикпен
қаптап шек жасадым,
он екі пернелерін
келтірдім. Осылайша
қала күніне орайлас-
тырылып, менің

(Соңы.
Басы 1-бетте)

Мектеп қабырғасын-
да жүргенде ең алғаш
жұмыстарымның бірі -
темірден жасалған
жиналатын К-700 мар-
калы жүк көлігінің
кішкентай макеті бол-
ды. Содан соң доста-
рыма ағаштан, темір-
ден неше түрлі заттар
жасап беріп жүрдім.
Өсе келе оқуға түсіп

ол жақта да осындай
жұмыстарға әуес бол-
дым. Өлшемей көзбен
керек ұзындықты
сызу мен үшін ең оңай
заттардың бірі бола-
тын. Жас кезімде
аңшылық, саятшылық
құруды ұнататынмын.
Қолыма түскен
бұйымдардардан ойы-
ма келген затты жа-
сай салатынмын.
Осындай бала болып
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ӘСТҮРДІӘСТҮРДІӘСТҮРДІӘСТҮРДІӘСТҮРДІ
І ҰСТАІ ҰСТАІ ҰСТАІ ҰСТАІ ҰСТА

Салмағы 300 кг болатынСалмағы 300 кг болатынСалмағы 300 кг болатынСалмағы 300 кг болатынСалмағы 300 кг болатын
толықтай темірдетолықтай темірдетолықтай темірдетолықтай темірдетолықтай темірден жасалғанн жасалғанн жасалғанн жасалғанн жасалған
12 перн12 перн12 перн12 перн12 пернелі  домбыраныңелі  домбыраныңелі  домбыраныңелі  домбыраныңелі  домбыраның
биіктігі - 6,3 метр, ебиіктігі - 6,3 метр, ебиіктігі - 6,3 метр, ебиіктігі - 6,3 метр, ебиіктігі - 6,3 метр, ені - 1,4 метр,ні - 1,4 метр,ні - 1,4 метр,ні - 1,4 метр,ні - 1,4 метр,
шанағы – 2,5 метр,шанағы – 2,5 метр,шанағы – 2,5 метр,шанағы – 2,5 метр,шанағы – 2,5 метр,
ал моал моал моал моал мойны 4 метрдейны 4 метрдейны 4 метрдейны 4 метрдейны 4 метрдей.й.й.й.й.

түйіндеді.
П л а с т и к

пен теріден
аттың ер-
тұрманын жа-
сау, ыдыс аяқ
жасау Қуатбек
Келмағанбетұлы-
ның күнделікті
жұмыстарының бірі.
Шебердің қиялында
жүзеге асыруға дайын
сан қилы идеялары да
жоқ емес. Ұлттық
дәстүрді дәріптейтін
ойларының бар екенін
айтып, алдағы уақыт-
та қаланың көрнекі
жеріне бесіктің мүсінін
жасағысы келетін де
жеткізді.
Ақтөбе қаласының

руханиятындағы айту-
лы шараның мән-ма-
ңызына қайта оралып,
мақаламызды осымен
түйіндейік.
Ақтөбе қаласын-

дағы Әлия Молдағұ-
лова мен Әбілқайыр
хан даңғылдарының
қиылысында 2016
жылы қаланың туған

қолымнан шыққан
қаламыздың бас дом-
бырасы орнатылды.
Мен үшін бұл өте
қуантарлық жағдай
болды.

«Әке көрген оқ жа-
нар, ана көрген тоң
пішер»,- демекші бой-
ымдағы шеберлік қан-
мен берілген қасиет
деп ойлаймын. Атам
Дәрібай зергер болғ-
ан. Оның қайда жер-
ленгені белгісіз. Се-
бебі, темір ұстасын
Ресейдің зауытына
жұмысқа алып кетіп,
соғыс жылдары із-
түзсіз жоғалған.
Оның үстіне наға-

шыларым ұста болғ-
ан екен. Балаңның
жақсы адам болып
өсуі үшін, оның бойы-
нан ерекше қасиет-
терді көру үшін өзіңді
дұрыстауың керек.

Балаға мынаны былай
жаса, ананы олай істе
деп он рет айтудың
орнына бір рет өзің
жасап көрсетсең сол
ең үлкен сабақ бола-
ды. Мені әкем көп
нәрсеге үйретті, мен
де үнемі балаларым-
ды шеберлікке бау-
луға тырысып отыра-
мын. Мүмкін болашақ-
та менің балаларым-
ның арасынан менен
асқан шебері шығып
қалар. Бәрі уақыттың
еншісінше» - деп, сөзін

күн мерекесі қарса-
ңында орнатылған
домбыра түріндегі ес-
керткіш шын мәнінде
ерекше.  Бұл – шаһар-
дағы музыкалық аспа-
пқа қойылған тұңғыш
туынды. Оны қара-
пайым ұста жасап
шығарған. Содан бері
ұлттық аспапқа қойы-
лған ескерткіш қала
тұрғындары мен
қонақтарының жина-
лып, суретке түсетін
жайлы орынға айнал-
ды.
Қорыта айтқанда,

мұндай рухани шара-
ның өскелең ұрпаққа
берер тағылымы
қашанда мол. Оның
маңызына терең бой-
лау — осындай игі ша-
ралардан басталары
анық. Ендігі мақсат —
тарихи жәдігерлерді
барынша насихаттап,
ұлттық құндылық ре-
тіндегі мәртебесін биі-
ктету.

Ажаргүл
КУНАРОВА



10 31 шілде, 2018 жыл

На данный момент
ведется активное со-
трудничество с турец-
ким университетом, а
также проявляется под-
держка и содействие в
дальнейшей реализа-
ции программы акаде-
мической мобильности
для магистрантов, док-
торантов и преподава-
телей нашего ВУЗа.
С турецким ученым

беседовала Салтанат
Кустанова.

— Вы являетесь
уроженцем ныне Му-
галжарского района
Актюбинской области.
Получили математи-
ческое образование
тоже в г.Актобе. Рас-
скажите, что сподвиг-
ло вас уехать и про-
должить свою дея-
тельность в Турции?

— Вот  уже на протя-
жении 20 лет я являюсь
профессором матема-
тического факультета
Средне -Восточного
Технического Универ-
ситета (СВТУ) в г.Анка-
ра, столицы Турецкой
Республики. Мой пере-
езд в этот университет
прошел в два этапа.
В 1995 году, меня,

ректора университета
Дуние, пригласили в
Турцию  на три месяца
для того, чтобы позна-
комиться с моими науч-
ными исследованиями.
Я согласился из чисто-
го любопытства.
Оказалось, что в

СВТУ прекрасные усло-
вия для научной рабо-
ты.
Во-первых, меня по-

разила коллекция книг
и журналов, а также
организация  работы

Ғылыми қауымдастықҒылыми қауымдастықҒылыми қауымдастықҒылыми қауымдастықҒылыми қауымдастық НауНауНауНауНаучночночночночное се се се се сообществоообществоообществоообществоообщество Scientific communityScientific communityScientific communityScientific communityScientific community

В РАМКАХ РЕАЛИЗАЦИИ ПРОГРАММЫ АКАДЕМИЧЕС-
КОЙ МОБИЛЬНОСТИ В УНИВЕРСИТЕТЕ ЖУБАНОВА
ПРОШЕЛ ЦИКЛ ЛЕКЦИЙ ДОКТОРА ФИЗИКО-МАТЕМАТИ-
ЧЕСКИХ НАУК, ПРОФЕССОРА СРЕДНЕ-ВОСТОЧНОГО
ТЕХНИЧЕСКОГО УНИВЕРСИТЕТА Г.АНКАРЫ (ТУРЦИЯ)
МАРАТА АХМЕТА. ЛЕКЦИОННЫЕ ЗАНЯТИЯ НА ТЕМУ
«ДИФФЕРЕНЦИАЛЬНЫЕ УРАВНЕНИЯ С ИМПУЛЬСНЫМ
ВОЗДЕЙСТВИЕМ» БЫЛИ ПРЕДНАЗНАЧЕНЫ ДЛЯ МАГИ-
СТРАНТОВ И ДОКТОРАНТОВ.

ЗАРУБЕЖНЫЙ ОПЫТ
библиотеки. Я высоко
оценил все это богат-
ство, так как привык по-
лучать знания непос-
редственно из книг. К
слову сказать, в советс-
кое время, если ты не
жил и не работал в Мос-
кве или в другом науч-
ном центре, не участво-
вал в тамошних семи-
нарах, то был изолиро-
ван от наиболее акту-

альных исследований.
А в Турции я понял, что
наличие такой библио-
теки решает эту пробле-
му.
Во-вторых, я был со-

грет вниманием своих
коллег. В течение трех
месяцев я делал 3-4
доклада в неделю на
семинарах, куда прихо-
дили как преподавате-
ли, так и студенты.

Второй этап моего пе-
реезда начался в 1998
году, когда меня пригла-
сили работать профес-
сором в СВТУ. Приняв
приглашение, я надеял-
ся, что вернусь в Актобе
через пару лет. Но бо-
лее близкое знакомство
с университетом откры-
ло для меня новые пер-
спективы. Прежде все-
го, в силу тесной взаи-

мосвязи учебной и на-
учной деятельности.
На тот период време-

ни я сформулировал
задачи, которые хотел
решить в наиболее  ак-
туальных областях при-
кладной математики:
синхронизации, хаосе и
бифуркациях. Сейчас я
могу сказать, что эти за-
дачи решены. По ре-
зультатам этой работы
напечатано около 100
статей в престижных
научных журналах и 5
книг на английском язы-
ке.

— Как известно, в
2015 году Президент
Турции Реджеп Тайип
Эрдоган вручил вам
высшую научную на-
граду этой страны.
Расскажите, пожалуй-
ста, об этой награде.

— Безусловно,  эта
премия — очень важное
для меня событие. Ее
вручают на основе тща-
тельной международ-
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ВО БЛАГО ОТЕЧЕСТВА

ной экспертизы уче-
ным, внесшим наиболь-
ший вклад в развитие
турецкой науки в обла-
сти естественных и ин-
женерных наук. Так по-
лучилось, что я един-
ственный иностранец,
удостоенный этой на-
грады. Лауреатов  при-
глашают на ежегодные
приемы в честь Дня
Республики во Дворце
Президента наряду с
выдающимися предста-
вителями бизнеса, ис-
кусства и политики. Все
это подчеркивает зна-
чение науки для Тур-
ции.

— На протяжении бо-
лее 40 лет вы работа-
ете со студентами и
делитесь с ними сво-
им опытом в научной
деятельности. Скажи-
те, пожалуйста, есть
ли среди ваших аспи-
рантов  и PhD студен-
тов те, кто смог до-
биться высоких дос-
тижений в математи-
ке?

— Пожалуй, в корот-
ком интервью невоз-
можно дать характери-
стику всех моих учени-
ков. Их чуть меньше
двадцати. Поэтому по-
звольте остановиться
лишь на нескольких из
них. Прежде всего, хочу
отметить Мадину Тлеу-
бергенову – заведую-
щую кафедрой матема-
тики университета Жу-
банова и Розу Сеилову
- доцента кафедры уни-
верситета Баишева. В
алматинских вузах ра-
ботают мои ученики
Азиза Мирзакулова и
Нилупар Атахан. В уни-

верситете Назарбаева
работает Ардак Каш-
кинбаев, единственный
преподаватель матема-
тики этого университе-
та, у которого научным
руководителем являет-
ся гражданин Казахста-
на. И это доказатель-
ство того, что моя дея-
тельность за рубежом
приносит научные пло-
ды нашему государ-

ству. Кроме того, я хочу
отметить Мехмета
Онур Фена, моего уче-
ника, который, несмот-
ря на свой возраст, уже
возглавляет факультет
математики в ТЕД уни-
верситете в г.Анкара.
Другой мой студент,
Омур Угур - директор
института прикладной
математики. Среди
моих учеников есть до-
центы и профессора,
работающие в Турции,
Саудовской Аравии и
США.
Все мои ученики ис-

ключительно  талантли-
вые и трудолюбивые

личности, отличающие-
ся интеллигентностью и
уважением к творческо-
му труду. Хочу отме-
тить, что все они полу-
чили научные степени в
период моей работы в
СВТУ.

— Когда началось
ваше сотрудничество
с математиками уни-
верситета Жубанова?

— Благодаря про-
грамме Академическая
мобильность у нас с
коллегами   кафедры
математики появилась
возможность осуществ-
лять более интенсивные
научные исследования.
Совместно с Мадиной
Тлеубергеновой и Акыл-
беком Жаманшиным,
мы значительно про-
двинулись в изучении
непредсказуемых ре-
шений дифференци-
альных уравнений,
теме, которая имеет не-
посредственное отно-
шение к изучению нере-
гулярных процессов в
медицине, физике, ме-

ханике, биологии и ин-
женерных науках. Кро-
ме того, мы заложили
основы для дальнейше-
го исследования ней-
ронных сетей, которые
отражают динамику ра-
боты мозга. Для чтения
лекций, проведения се-
минаров, профессио-
нальных  дискуссий с
коллегами из физико-
математического фа-
культета, я стараюсь
использовать не только
время своих официаль-
ных визитов по пригла-
шению, но и время не-
формальных поездок,

т.к. нас связывают нити
многолетнего сотрудни-
чества. Поэтому есть
основы для плодотвор-
ной работы и достиже-
ния интересных и важ-
ных научных результа-
тов.

— Поделитесь, по-
жалуйста, вашими на-
учными планами на
будущее.

— Пожалуй, это один
из тех вопросов, кото-
рый я ждал. И этот воп-
рос очень важен для
любого исследователя.
Есть такое выражение
«если хочешь рассме-
шить бога – расскажи
ему о своих планах». К
счастью, для ученого
планирование, уже яв-
ляется научной дея-
тельностью, которую
нельзя воспринимать
как шутку. Поэтому, хочу
проинформировать чи-
тателей о том, что я го-
товлюсь заняться углуб-
лением связей между
математическим хао-
сом и фракталами, име-
ющими громадное тео-
ретическое и практичес-
кое значение. Кроме
того, я продолжу иссле-
дование разрывных ди-
намических систем,
нейронных сетей и де-
ятельности мозга.

Спасибо за содер-
жательную и интерес-
ную беседу. Желаю
вам дальнейших успе-
хов.

Профессор преподавал в универси-
тетах Ваттерлоо в Канаде, Ла-Ро-
шель во Франции, Университете не-
фти и газа короля Фахда в Саудовс-
кой Аравии и  Университете Яна Амо-
са Коменского в Братиславе, Слова-
кия. Профессор Марат Ахмет име-
ет индекс Хирша, равный 18.
Марат Убайдуллович опубликовал

более 150 научных статей и 5 книг в
международных издательствах. Вхо-
дит в редакционные коллегии 4 на-
учных международных журналов по
математике:
1) Communications in Nonlinear

Science and Numerical Simulations;
2) Discrete and Impulsive Systems;
3) Discontinuity, Nonlinearity and

Complexity;
4) Applied Mathematics and Nonlinear

Sciences.
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Тағдыр қазақтың маңдайына
елім деп егілген, жұртым деп тол-
ғанған талай ұл-қыздарды берген
ғой… Солардың бірі – бар ғұмы-
рын ұрпақ тәрбиелеуге арнаған
ұлағатты ұстаз, ардақты әке Са-
мат Казиев еді. Ол Қ.Жұбанов
атындағы Ақтөбе өңірлік мемле-
кеттік университетінің кәсіби-шы-
ғармашылық факультетінің «Дене
тәрбиесі және спорт» кафедра-
сында 35 жыл бойы еңбек етті.
2018 жылдың 10 ақпанында ардақ-
ты ұстаз өмірден озған болатын.
Иә, бүкіл саналы ғұмырын бо-

лашақ ұрпаққа тәрбие беру жолы-
на сарп еткен Самат Жұмағалиұ-
лын еске алғанда көз алдымызға
тек оның жақсылықты жар салып
жүретін ақпейіл мінезі мен ағалық

қамқорлығы келеді. Өзгенің жанын
жадырататын, бойынан ізгілік пен
адамгершілік қасиеттері табыла-
тын, өскелең жас ұрпаққа үлгі өнеге
болатын ұстаз тірі болса алпыс жа-
сқа келер еді… Еңбегімен елінің
есінде қалған, көпке үлгі болып,
қаншама шәкіртті қанаттандырып,
үлкен өмірге жолдама берді.
Артында жақсы із қалдырған

ұлағатты ұстаз облыс халқының
және университет ұжымының,
әріптес-жолдастарының мәңгі ес-
інде. Қазірде оны «Ұлағатты ұстаз
еді», «Ортаға сыйлы әріптес еді»,
«Аяулы әке, адал жар еді», «Нар
тұлғалы нағыз ер азамат еді» деп
еске алады шәкірттері, отбасы,
әріптестері.
Шәкірттерінің тек қана дене

тәрбиесін қадағалап қана қоймай,
ерекше ұстанымының арқасында
олардың мінез-құлқын, өмірге
көзқарасын қалыптастырып, тұлға
ретінде өмірден өз жолдарын адас-
пай табуға бағдар берген ол сана-
лы ғұмырында кикбокстен және
бокстан жоғары санаттағы жаттық-
тырушы, «Үздік оқытушы» атақ-
тарына ие болып, оннан астам ҚР
спорт шеберлерін дайындады. 35
ғылыми мақалалар, «Спорттық
құрылыс нысандары» пәніне ар-
налған лабораториялық практи-
кумның, практикант журналы,
«Мектепте «Дене мәдениеті»
пәнінен оқу жұмысын жоспарлау
ерекшеліктері» әдістемелік нұсқа-
улығының авторы. Ол тәрбиеле-
ген спортшылардың ішінде Азия
ойындарының күміс жүлдегері Ер-
кебұлан Омаров, Азия Чемпионы
Гүлдана Саматова және тағы ба-
сқалары бар.

Ұстаз беҰстаз беҰстаз беҰстаз беҰстаз бен шәкіртн шәкіртн шәкіртн шәкіртн шәкірт  Учитель и у Учитель и у Учитель и у Учитель и у Учитель и учечечечеченикникникникник А teacher and a pupilА teacher and a pupilА teacher and a pupilА teacher and a pupilА teacher and a pupil

ШӘКІРТТЕРІН
ШЫН СҮЙГЕН
ІЗГІ ЖҮРЕК

«Адамға ең бірінші білім емес, тәрбие беру керек,
тәрбиесіз берілген білім адамзаттың қас жауы, ол
келешекте оның өміріне зиян келтіреді».

Әл-Фараби

ШӘКІРТТЕР
ЛЕБІЗІ

Саламат Капин, ҚР еңбек
сіңірген жаттықтырушысы,
Ақтөбе облысының кикбок-
сингтен аға жаттықтырушысы,
университеттің 1994 жылғы
түлегі

Өмірінің тең жартысын табан
аудармай жас ұрпаққа білім беріп,
тәрбие үйретуге арнаған ұстазым
Казиев Самат ағай біздің жүрегі-
мізден ерекше бір құрметпен орын
алады.

 «Ұстаз» атты ұлы есім қашан-
да кісілік келбеті жоғары сан мың-
даған шәкірттерге үлгі-өнеге, білім
мен тәрбие беретін, ізгілік нәрін
төгетін ерен еңбектің иелері. Қай
қоғамда да ұстаз құрметті орын-
дардың төрінен табылады. Осын-
дай құрметті мамандықтың иесі
болып, ұлағатты ұстазға тән үлгі
көрсеткен, талай шәкірттердің
жүрегінен орын алған  ардақты
ұстазымыз тәлімді тәрбие беріп
қана  қоймай, оқушыларының
өмірдің қыр-сырларына мойы-
май, өмірден өз орнын табуына
да өз үлесін қосты. Институт қабы-
рғасын бітірген соң да
шәкірттерінің басым көпшілігі
ағайдан жырақтамай, үнемі қасы-
нан табылуға тырысты. Мұның
өзі- оның дара қасиеттерінің бірі
деп ойлаймын. Күні бүгінге дейін
ағайдың айналасына жиналған-
дардың қай-қайсысы да жанұя-
сымен бірге араласып, біте қай-
насып кеткен десем де  артық
емес.
Самат ағай - ақжарқын,  жай-

дары, ашық, әділдікті, шыншыл-
дықты жаны сүйетін және жолда-
старының, оқушыларының ара-
сында сыйлы да құрметке ие
тұлға болды.

Асылбек Төлегенов, спорт-
шы, бокстан, кикбоксингтен
спорт шеберлігіне үміткер, уни-
верситеттің 1998 жылғы түлегі

1994 жылы қазіргі Жұбанов уни-
верситеті ол кездегі Ақтөбе педа-
гогикалық институтының «Дене
тәрбиесі» мамандығына оқуға
түскенімде Самат ағай кураторы-
мыз болды. 1998 жылы аталған
мамандықты Самат Казиев ағай-
ымыздың басшылығымен бітіріп
шықтық. Топта 8 бала оқыдық.
Ағай үшін біздер өз балаларын-
дай болдық десем артық айтпа-
ған болар едім. Қай кезде болма-
сын қол ұшын беріп, ақылын ай-
тып қамқорлығын аяған жоқ.
Сабақ берудегі тактикасы да өзге-
ше еді. Ағай әзілдеп тұрып астар-
лы сөйлейтін. Шыншыл, айтқан
сөзі мен істеген ісіне үлкен жауап-
кершілікпен қарайтын. Тұлға бо-
лып қалыптасуымызға ол кісінің
ықпалы көп болды.

Ерлан Әбдікәдіров, Шалқар
қаласының В.Цеханович атын-
дағы мамандандырылған ба-
лалар мен жасөспірімдер
спорт мектебінің жаттықтыру-
шысы, ҚР грек-рим күресінен
спорт шебері, университеттің
2015 жылғы түлегі

Біз 2011 жылы арман қуып Ақ-
төбеге келген кезде сарыауыз ба-
лапанмен теңбе-тең едік. Сол кез-
де біздерді Самат ағай қанатының
астына алған болатын. Ата-ана-
ларымыздан жырақта жүргенде
әкеміздей қамқор бола білді. Еш-
қашан қатты ұрысып, не дауыс
көтеріп, балағаттап көрген емес
еді. 4 жыл бойы  24 балаға бас көз
болу оңай емес, сол жылдардың
ішінде талай жағдайлар болды.
Қуандық та, құладық та, қинал-
дық та, бірақ әрдайым ағайымыз-
ға арқа сүйейтін едік. Талай ер-
келігімізді кешіріп, жамандығы-
мызды жасырып, жақсылығы-
мызды асырып отыратын.  2015
жылы қолымызға дипломымызды
адғанда біз оның соңғы түлек-
терінің бірі екенбіз.
Осындай ұлағатты ұстаздың

шәкірті болғаныма, ақжарқын
жайдары жанмен жақын таныс бо-
лғаныма, керемет педагогтан
тәлім-тәрбие алғаныма сансыз
шүкірлік етемін. Ұстаз бейнесі
жүрегімізде мәңгі сақталады...

Ажаргүл КУНАРОВА
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Төлеген  Ботағариев,
«Дене тәрбиесі және
спорт» кафедрасының
меңгерушісі
Әрбір қазақстандық

үшін Денис Тен «өз елінің
азаматы қалай қалыптасу
керек» екендігінің таза
үлгісі еді. Небәрі 25 жасын-
да биік-биік асуларды ба-
ғындырып, Қазақстанда
әлі ешкім қол жеткізбеген
нәтижелерді көрсете алды.
Сочидағы олимпиада

ойындарының, Әлем чем-
пионаттарының, Азия ой-
ындарының жүлдегері бо-
лған Денис спортпен емес,
музыкамен, спорттың ба-
сқа түрлерімен айналыс-
ты. Құстың қанатындай аз
ғұмырында бүкіл Қазақ-
стан мақтан тұтан ұлдары-
мыздың бірі болды. Аққан
жұлдыз Денис - көк аспан-
да мәңгі жарқырайды.

Гүлнара Қараша, «Бас-
пасөз қызметі»
бөлімінің жетекшісі
Мұз айдыны мұң жа-

мылды... Алтын бала Де-
нистен айырған тастай
ауыр күн.  Өмірдің осы
әділетсіздігін түсіну өте
қиын. Өзімді Денистану-
мен жұбатып жүрмін. Оны
таныған сайын риза бола-

мын, тіпті көп нәрсеге үйре-
немін де...

...Сенің санаңды берсе
ғой, сүйкімді балапан. Қош,
қазақтың ақ Денисі!

Ерболат Дүзмағамбе-
тов, «Аккредиттеу және
рейтинг» бөлімінің бас-
тығы
Өмірден ерте кетудің

әрбір оқиғасы - күйініш, ал
ол еліміздің мақтанышы
болған тұлға болса - ол екі

есе күйініш. Жалпы, Денис
Тенді және өмірден жастай
кеткен Бекзат Саттарха-
новты бұрын Шоқан Уәли-
хановты теңегендей
«Аққан жұлдызға» теңеу-
ге болады.

Ботакөз Нұралина,
«КХА және әлеуметтік
саяси пәндер» кафедра-
сының аға оқытушысы
Денис Теннің  Қазақстан

спортында орны да, жөні
де бөлек. Жас болғанына
қарамастан, халықаралық
турнирлердің алғашқы жа-
лғыз жүлдегері болды.
Ұлы Дала қазақ елінің көк
туын желбіретіп жүрген
спортшы әлемдік мәнер-
леп сырғанаудың жұлды-
зы болатын. Жатқан жері

жайлы, топырағы торқа
болсын!

 Айнұр Оспанова,
Мәдени -шығармашы -
лық секторының
әдіскері
Өте өкінішті, сене алар

емеспін... Бұл - үлкен
қайғы.  Күтпеген қайғылы-
қаза! Жас, талантты,
мәнерлеп сырғанауда өзін
көрсете білген жан еді.
Қазақстанды әлемге таны-
тып көк туды көтеріп
жүрген Денис Тен не бары
25 жасында өмірден озды.
Мұз айдынында қалықтап,
Қазақстанның намысын
абыроймен қорғаған,
көгілдір мұз ханзадасына
бақұл бол дейміз. Бұл тек
бір отбасының ғана емес,
бүкіл Қазақстан үшін ортақ
қайғы.

Алихан Жақсылық,
«Қазақ филологиясы»
мамандығының 3-курс
студенті
Өтпес кездік қол кесіп
Өркенді өскен жона ма?
Шақырайған тамызда,
Шатырлап кетер от ла-

улап
Шырпы тисе қоғаға,
Отызында жол тайып
Оразың кетті Оғланың,
Оларсыз ортаң

тола ма?
Бектерге кеткен

бас имей,
Бекзаттың да әкетті
Бекзат ғұмырын

жол ала,
Пырағың болған

Денистің.
Пасықтар қиды өмірін,
Пышақ ұстаған қол ала
Еріңді қырып шетінен
Еліңді жатса жылатып
Есіл, Ертіске аққу қаз
Енді қайтып қона ма?
Қанатын қиса ұяда

Спорт – деннің
саулығы, қазақты
танытудың кілті.

Олимпиада
чемпионы – елдің
мақтанышы, бетке
ұстары, жастардың
идеалы. Мәнерлеп

сырғанау – Қазақ еліне
кенжелеп жеткен спорт

түрі. 
Бүгінде әлемді мойын-

датқан,  тәуелсіз
Қазақстан тарихын-

дағы мәнерлеп сырға-
наудан тұңғыш Олим-
пиада чемпионы, Сочи
олимпиадасының қола

жүлдегері Денис
Тенмен мақтанушы

едік... Әттең...
19 шілде күні еліміз

қазақстандық спортты
әлемдік биікке көтеру-
ге өлшеусіз үлес қосып

жүрген азаматынан
айырылды. Ұлт көгінде
жүрген, жүрегі «қазақ»
деп соққан тағы бір

спортшы небәрі
25 жасында бақилыққа
аттанды. Көк туымыз-

ды бір емес, талай
мәрте желбіреткен

даңқты ұл қамшының
сабындай ғұмырында
талай биік белестерді

бағындырған еді.
Артында жақындары,
туыстары, достары,

тілеулестері мен
Қазақстанның спорт

тарихындағы өшпес ізі
қалды.

 Дүниежүзілік спорт
саласында биік

шыңдарды бағындыр-
ған спортшының

қайғылы қазасы күллі
қазақ елінің көңілін

күңірентті.
Ал, әлеуметтік желілер-

де спортшының
қазасына қайғырып,

көңіл айтып және
ақындар азалы жырын

арнаған өлеңдердің
санында есеп жоқ.

Әлеуметтік желі
қолданушылары өз

кезектерінде әлі күнге
дейін спортшының
қазасын қабылдай
алмай жүргендерін

жеткізеді.  Осы орайда
олардың қатарында
Қ.Жұбанов атындағы
Ақтөбе өңірлік мемле-
кеттік университетінің
ұжымы мен студент-
терінің Денис туралы
бірқатар жазбаларын

топтастыруды жөн
көрдік.

ЖАРҚЫЛДАП
ӨТКЕН

ЖАСЫН ҒҰМЫР

«Не жазарымды да білмеймін... Менің атым-
ды ағам қойды. Анам әртүрлі секцияларға
апарды. Әкем отбасын асыраумен болды. Мен
тек махаббат пен қамқорлықты сезініп
өстім. Мен кіммін? Не бітірдім? Білмеймін.
Бірақ не істесемде мен өзімді бақытты сезі-
немін. Мен өмірді сүйемін. Ата-анамды жақсы
көрем. Адамдарды жақсы көрем. Сүйгенді жақ-
сы көремін. Сонымен бөліскім келеді. Яғни, өзім
емес, сомдаған кейіпкерім арқылы бөліссем
деймін. Жиырма бес жаста әлемге басқаша
қарайды екенсің».

 (Денис Теннің инстаграм
парақшасынан алынды)

Қырандай алғыр
ұлдарын

Қияғынан қырқылса
Құз-қияны шола ма?
Көктемге жетпей

қурауда
Көкекте шыққан долана
Қырдан қарап диқаншы
Қырмандағы егісін
Қыркүйек жетпей

ора ма?
Жабыны қостық

бәйгеге,
Жүйрікті қамап қораға
Жауыздар тыңда

сөзімді,
Жауһарларымды

тонама
Қазақ деген арыстар,
Қарасы барлар

түрмеде
Қалғандары молада.

Бекжан Асанов,
«Қазақ филологиясы»
мамандығының 3-курс
студенті
Көтеріп тұрып аспанға 
балағынан тартқылап, 
Ай заман-ай не нәрсе?
Көксегенің нақтырақ. 
Тәні қалды өзіңде 
Жан қанатын қаққылап,
Қанжылатқан заман-ай
Бұршақтатып қаттырақ, 
Шықпыртарма пендеңді 
Найзағаймен атқылап. 
Ай бостандық,

бостандық, 
Баукеспелік, қастандық 
Нәлет айтып бүгінге, 
Не жырлайын дастан

қып?
Тай шағынан бәйгеге 
Тілек тілеп, қосқан жұрт,
Топта жүйрік сүрініп,
Көңіл отын басқан күрт.
Өмір сүріп үлгермей,
Жұлдыз болып үлгерді
Тіршілігі гүлденбей,
Кеуілі де бірленді.
Ақ матамен жөнелтіп,
Қара жерге мүрдеңді
Жаны көкке асығып, 
Бұлтты барып бүркенді.
Батпаны ауыр жүк

артып, 
Ерлеп еді сабазың 
Айырма жоқ түк артық,
Қарапайым сабазың
Күн де, түн де еске

алсын,
Құтпан, таңғы намазың 
Солай емдеп көрелік,
«Өмірмен тапқам

жарасым
Әттең!», — деп кеткен

қыршынның,
Қанжылаған жарасын!

25 жыл ғұмырында
өмірден озған спортшы-
ның болашағы алда еді.
Қанша биікке көтерілсе
де, өзінің кішіпейіл міне-
зінен, сүйкімді қалпынан
танбай, халқының қоше-
метіне бөленген Денис
Теннің жарқын бейнесі
ел жадынан мәңгі
өшпейтіні анық.

Сандуғаш
БАЙҒҰЛҚЫЗЫ
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УНИВЕРСИТЕТ РЕКТОРЫ
БІРҚАТАР БАҚ ӨКІЛДЕРІН

ҚҰТТЫҚТАДЫ
Жұбанов университетінің ректоры

таңғы ас форматында бірқатар жергілікті
БАҚ өкілдерімен кездесті. Кездесу Қазақ-
стан журналистерінің кәсіби мерекесіне
орай өтті.  Кездесуде ректор журналист-
терге 2017-2018 оқу жылының қорытын-
дылары жайлы әңгімелеп, университет
өмірінің жаңа тынысымен таныстырды.
Ректормен мерекелік таңғы асқа ша-

қырылған әр журналист университет
абыройын көтеруде үлес қосып жүрген-
дері үшін атаулы құттықтау ашық хат-
тармен және бағалы сыйлықтармен ма-
рапатталды. Олардың арасында
жергілікті БАҚ басшылары, телеарналар-
дың жаңалықтар қызметі директорлары,
авторлық бағдарламалар редакторлары,
республикалық басылымдар мен теле-
арналардың меншікті тілшілері болды.
Шара барысында  ректор универси-

тет ұжымы атынан «Актюбинский вест-
ник» газеті редакциясын 100 жылдық
мерейтойымен құттықтап, «Бейнелеу
өнері және сызу» мамандығының түлегі
Алтынбек Қожастың «Алтын күз» карти-
насын табыстады.
Есепті мезгіл ішінде Жұбанов универ-

ситеті туралы халықаралық, республи-
калық, жергілікті басылымдар мен теле-
радио арналарда 555 жарияланым өткен
екен.

РЕКТОР УНИВЕРСИТЕТА
ПОЗДРАВИЛ

ПРЕДСТАВИТЕЛЕЙ СМИ
Ректор университета Жубанова

встретился с представителями местных
СМИ. Встреча проходила в формате зав-
трака и была приурочена к профессио-
нальному празднику журналистов Казах-
стана. В ходе встречи ректор рассказал
журналистам об итогах 2017-2018 учеб-
ного года, о новом дыхании университе-
та в целом.
Приглашенные на праздничный завт-

рак с ректором журналисты, вносящие
вклад в повышение имиджа универси-
тета, были награждены именными от-
крытками и ценными подарками. Среди

них были руководители местных СМИ,
директоры службы новостей телекана-
лов, редакторы авторских программ,
собственные корреспонденты республи-
канских изданий и телеканалов.
Во время встречи ректор от имени

всего коллектива университета поздра-
вил редакцию газеты «Актюбинский ве-
стник» со 100-летним юбилеем и вручил
в качестве подарка картину выпускника
специальности «Изобразительное искус-
ство и черчение» Алтынбека Кожаса.
В отчетный период в международных,

республиканских, местных изданиях и
телерадиоканалах об университете Жу-
банова были опубликованы 555 публи-
каций.

THE RECTOR BAUYRZHAN
YERDEMBEKOV

CONGRATULATED THE
MEDIA REPRESENTATIVES
The rector of Zhubanov University met

with representatives of local media. The
meeting was held in the breakfast format
and was timed to the professional holiday
of journalists of Kazakhstan. During the
meeting, the rector told reporters about the
results of the 2017-2018 academic years,
about the new breath of the university as a
whole.

Guests who were invited for a festive
breakfast with the rector, journalists who
contribute to the enhancement of the
university's image were awarded with
personalized cards and valuable gifts.
Among them were heads of local media,
directors of the news service of TV
channels, editors of author programs, and
correspondents of republican publications
and TV channels.

During the meeting, the rector on behalf
of the whole staff of the University
congratulated the editorial office of the
newspaper "Aktobe Vestnik" on its 100th
anniversary and presented the gift "Golden
Autumn" picture by Altynbek Kojas, a
graduate of the specialty "Fine Arts and
Drawing".

During the reporting period, 555
publications were published in international,
republican, local publications and TV and
radio channels about Zhubanov University.

СТУДЕНТТЕРДІҢ ШЕТЕЛДЕГІ
ОҚУЛАРЫ АЯҚТАЛДЫ

2017-2018 оқу жылында сыртқы (халықаралық) ака-
демиялық ұтқырлық бағдарламасы бойынша Ресей,
Литва және Польшада білім алған студенттер се-
местрлік оқуларын аяқтап, елге оралды.
Атап айтсақ, «Металлургия» және «Тау-кен ісі» ма-

мандығының студенттері  Г.И.Носов атындағы Магни-
тогорск мемлекеттік техникалық университетінде, «Хи-
мия», «Биология», «Педагогика және психология»,
«Психология» және «Информатика» мамандығының
студенттері Башқұрт мемлекеттік университетінде,
«Физика», «Шетел филологиясы», «Биология», «Есеп-
теуіш техникасы және бағдарламалық қамтамасыз ету»
және «Химиялық технология» мамандығының студен-
ттері Витаутас Магнус университетінде, «Дене шынық-
тыру және спорт», «Шетел филологиясы», «Педагоги-
ка» және «Туризм» мамандығының студенттері Быд-
гощ Экономика университетінде білімдерін жетілдірді.
Академиялық ұтқырлық бағдарламасымен қатар,

Быдгощ Экономика университетінде (Польша) қосдип-
лом бағдарламасы бойынша білім алған «Дене шынық-
тыру және спорт» мамандығының студенттері де бір
жылдық оқу жүйесін тәмамдады. Енді олар жаңа оқу
жылын өз университетімізде бастап, келесі жылы
Польшадағы оқуларын жалғастырады. Нәтижесінде екі
жоғарғы оқу орындарының дипломдарына ие болады.

СТУДЕНТЫ ЗАКОНЧИЛИ
ЗАРУБЕЖНОЕ ОБУЧЕНИЕ

Студенты, проходившие семестровое обучение по
программе  внешней академической мобильности 2017-
2018 учебного года в России, Литве и Польше, верну-
лись на родину.
Студенты специальности «Металлургия» и «Горное

дело» обучались на базе Магнитогорского государ-
ственного технического университета имени Г.И.Но-
сова, а студенты специальности  «Химия», «Биоло-
гия», «Педагогика и психология», «Психология» и «Ин-
форматика» на базе Башкирского государственного
университета. Студенты специальности  «Физика»,
«Иностранная филология», «Биология», «Вычисли-
тельная техника и программное обеспечение» и «Хи-
мическая технология» побывали в Университете Ви-
таутас Магнуса, а студенты специальности «Физичес-
кая культура и спорт», «Иностранная филология»,
«Педагогика» и «Туризм» в Университете экономики
города Быдгощ.
Из-за рубежа вернулись и студенты Экономическо-

го университета города Быдгощ. Они окончили годо-
вое обучение. Следующий учебный год они продолжат
в университете Жубанова, а потом еще на год поедут
в Польщу. По итогам обучения они получат дипломы
двух учебных заведений.

STUDENTS FINISHED FOREIGN STUDY
Students studied in russia, lithuania and poland on the

program of the foreign academic mobility in 2017-2018
academic year returned to the motherland

The students of "Metallurgy" and "Mining" specialties
were studied in Magnitogorsk State Technical University
named after G.I. Nosov, and students of "Chemistry",
"Biology", "Pedagogy and Psychology", "Psychology" and
"Informatics" specialties were studied at Bashkir State
University. Students of "Physics", "Foreign Philology",
"Biology", "Computer Science and Software" and "Chemical
Technology" specialties visited the University of Vytautas
Magnus, and students specializing in "Physical Culture
and Sport", "Foreign Philology", "Pedagogy" and "Tourism"
were at the University of Economics of Bydgoszcz.

Also the students of Bydgoszcz Economic University
returned from abroad. They graduated one-year training
course. The next academic year they will continue at the
University of Zhubanov, and then for another year they
will go to Poland. As a result of their studies, they will
receive a diploma from two educational institutions.

Айшықты жағалықтар беттерін дайындаған
Сандуғаш ДҮЙСЕНБАЕВА
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Это был февраль 2004 года. Я была студенткой
1-курса Актюбинского государственного универ-
ситета имени К.Жубанова. Вследствии перенесен-
ной вирусной инфекции у меня констатировали
«осложненный бронхит». Именно в это время я при-
шла в студенческую поликлинику университета,
где получала длительное лечение.

   Кәсіби бағдар   Кәсіби бағдар   Кәсіби бағдар   Кәсіби бағдар   Кәсіби бағдар ПрофориеПрофориеПрофориеПрофориеПрофориентациянтациянтациянтациянтация  Professional orientation Professional orientation Professional orientation Professional orientation Professional orientation

было много мелких
проблем. С того време-
ни в поликлинике поме-
нялось абсолютно
все. Новая аппаратура,
новая мебель, новая
поликлиника. Но неиз-
менной была она, наш
дорогой и любимый
врач Жумагуль Жума-
газина. Переступив по-
рог ее кабинета, я не-
вольно вернулась в
студенческие годы.
Она, также улыбаясь,
сказала «Ну, здрав-
ствуй, золотой»……
Каждая больница

связана с трудом од-

ного врача, который
создает основной кол-
лектив профессио-
нальных врачей, помо-
гающих страждущим
избавиться от болез-
ней, а здоровым - кон-
тролировать его. По-
ликлиника университе-
та Жубанова не исклю-
чение. Основной со-
став коллектива рабо-
тает здесь почти со
дня основания поли-
клиники.

«Я люблю моло-
дежь, мне очень нра-
вится с ней работать»,
- говорит главный сту-

Я помню, как каждый
день моталась между
поликлиниками: где-то
снимала рентген сни-
мок, где-то сдавала
сложнейший анализ, а
где-то искала специа-
листа, который мог
прочитать обширный
снимок. Даже ежегод-
ный медицинский ос-
мотр мы проходили в
разные годы в разных
поликлиниках, так как
в студенческой поли-
клинике не было свое-
го рентген -аппарата,
отсутствовали узкие
специалисты и еще

Мне повезло получить
знания у таких великих
врачей прошлого сто-
летия как В.И.Якубовс-
кая, Я.А.Лазарис,
И.А.Серебровская».

 В 1980 году Жума-
гуль вышла замуж за
парня из Актюбинской
области и перевелась
в Актюбинский меди-
цинский институт. За-
кончила его в 1982
году с отличием и на-
чала свою трудовую
деятельность на стан-
ции скорой медицинс-
кой помощи города Ак-
тобе. Сначала была

денческий врач уни-
верситета Жубанова
Жумагуль Жумагази-
на. -Когда я училась в
школе, я была предсе-
дателем пионерской
дружины и первичной
комсомольской орга-
низации. Я несла от-
ветственность за
жизнь, за судьбу дру-
гих людей. Получает-
ся, чувство ответствен-
ности за  окружающих
заложено у меня с ран-
них лет. По окончанию
школы я поступила в
Московский медицинс-
кий институт №1 име-
ни И.М.Сеченова. Но
родители не захотели
отпускать меня так да-
леко от родного дома,
который находился в
городе Текели Алма-
тинской области. Так я
осталась учиться в Ка-
рагандинском меди-
цинском институте.

СтудеСтудеСтудеСтудеСтуденческий врачнческий врачнческий врачнческий врачнческий врач
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рядовым терапевтом,
потом стала старшим
врачом смены. Вызовы
были разные, поэтому
работа на скорой по-
мощи закалила её как
врача. За время рабо-
ты на станции скорой
медицинской помощи
Жумагуль Такеновна
пережила многое: тя-
желые условия труда,
даже бывали случаи
ограбления.
В 1993 году област-

ное управление здра-
воохранения направи-
ло опытного врача на
работу в медицинский
колледж города Акто-
бе. Так Жумагуль Жу-
магазина пришла в си-
стему образования:
была преподавателем
клинических дисцип-
лин, потом - деканом
факультета, а в1996
году стала заместите-
лем директора коллед-
жа по практическому
обучению. В тот мо-
мент к ней пришло осоз-
нание, что работа со
студентами ей нравит-
ся. Многие из нынеш-
них старших главных
медсестер, работаю-
щих в больницах и по-
ликлиниках нашего го-
рода, её бывшие сту-
денты.

«Когда поступило
предложение возгла-
вить студенческую по-
ликлинику университе-
та Жубанова, я сразу
согласилась, хотя и не
знала, что меня ожи-
дает. Поликлиника тог-
да только открыва-
лась, и много чего в
ней не было. Ведь наш
вуз был в то время
единственным универ-
ситетом, у которого
была своя поликлини-

ка. В сентябре 2017
года мы вошли в спи-
сок потенциальных по-
ставщиков государ-
ственных медицинских
услуг. На сегодняшний
день мы прикрепили
6500 студентов. Все
наши студенты получа-
ют у нас необходимую
медицинскую помощь,
ежегодно проводим
медицинское обследо-
вание, были случаи,
когда надо было ока-
зать первую медицин-
скую помощь», - рас-
сказывает Жумагуль
Такеновна.
По природе рассуди-

тельная и тактичная
Жумагуль Жумагазина
на протяжении 16 лет
является не только бес-
сменным руководите-
лем поликлиники, но и
квалифицированным
врачом, мудрым на-
ставником и добрым
другом для всех со-
трудников университе-
та. Она тепло встреча-
ет и провожает каждо-
го студента. А самое
главное, больные ухо-
дят от нее здоровыми.-
«Видеть результаты
своего труда - это сча-
стье для любого про-
фессионала. А для вра-
ча каждый день видеть
своего здорового паци-
ента, который просыпа-
ется, чтобы жить и ра-
доваться - это вдвойне
приятнее. Всю свою
жизнь я посвятила лю-
бимому делу. Никогда,
даже тогда, когда было
тяжело, не пожалела о
своем выборе» - гово-
рит отличник здраво-
охранения РК, наш сту-
денческий врач Жума-
гуль Жумагазина.

Ажаргуль
КУНАРОВА
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ОКРОШКА -

ПРИГОТОВЛЕНИЕ: Мясо нарезать кубиками. Также наре-
зать кубиками огурцы, отварной холодный картофель, яйца и
редис. Смешать все нарезанные ингредиенты. Порезать лук
и измельчить зелень, удалив грубые стебли. Залить смесь
кефиром, посолить и оставить в холодном месте на 30 — 60
минут, чтобы все ингредиенты слегка закисли и посолить.
Классический рецепт подразумевает использование в ка-

честве основы кваса, однако, в быту могут применяться и та-
кие варианты заправок – сыворотка, кефир, пиво, минераль-
ная вода, разбавленный уксус.

«Окрошка - это не только вкусное блюдо,но и очень полез-
ное. Так как в его составе много овощей и зелени, которые
богаты грубыми волокнами. Это в свою очередь способствует
долгому сохранению чувства сытости», - говорит Жигер.

Станицу подготовила А.КУНАРОВА

Сегодня в нашей рубрике «Студенческая кухня» сту-
дент 5-курса специальности «Дизайн» Жигер Кенжегалиев рас-

скажет о летнем,  легком, прохладном и питательном супе - окрош-
ке. Лето – отличное время, когда мы можем позволить себе опреде-
ленные вольности в питании. Можно несколько ослабить вожжи дие-
ты и недурственно разнообразить свой рацион. Итак, для приготов-
ления окрошки нам понадобится:

ЛЕТО НА СТОЛЕ!

СтудеСтудеСтудеСтудеСтуденттер ас үйінттер ас үйінттер ас үйінттер ас үйінттер ас үйі СтудеСтудеСтудеСтудеСтуденческая кухнянческая кухнянческая кухнянческая кухнянческая кухня Student canteenStudent canteenStudent canteenStudent canteenStudent canteen

копченая куриная ножка — 300 гр., огурцы — 2-3 шт., редиска — 250 гр (по
желанию), картошка отварная — 2 штуки, яйцо отварное — 3 штук, зелень
укроп и петрушка — по 100 гр., соль — 1 ст. ложка, кефир — 1 литр, кипяченая
охлажденная вода — 2 литра


